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متن پرسش

سلام علیکم اینجانب از محضر جنابعالی سوالی داشتم که از ارایه پاسخ آن کمال تشکر را دارم. گویا

شما در سخنرانی های خود مطالبی پیرامون دنیا طلبی و تجمل گرایی بیان فرموده اید که همسر بنده

با توجه به ارادت وافری که به جنابعالی دارند سعی میکنند در زندگی تا آنجائی که میشود مورد توجه

قرار دهند و از این جهت در زندگی مشترک ما که تازه شروع شده است سوالاتی برای اینجانب پیش

آمده است که لازم دانستم از محضر جنابعالی پرسش نمایم. من خود یک طلبه هستم وبا اشرافیگری و

تجمل گرایی مخالفم اما همیشه از خداوند متعال یک زندگی با امکانات رفاهی خوب را خواسته ام

.البته همراه با ظرفیت . به عنوان نمونه به همسرم یشنهاد خرید یک تلویزیون LCD داده ام (با کمی

پس انداز و تدبر در خرج کردن امکان خریداری هست) ولی ایشان می گویند تا زمانی که با یک

تلویزیون معمولی میشود طی کرد چه نیازی به خرید LCDاست.ویا همسرم خانه ای دارد که با نقاشی

قابل سکونت است ولی من پیشنهاد کرده ام که وام بگیریم (در پرداخت اقساط آن مشکلی نداریم) و

تعمیر بیشتری بکنیم مثلا آشپزخانه آنرا openکنیم و در موارد دیگر هم تغراتی بدهیم ولی همسرم

استناد میکند به سخنی از مرحوم امام که حاج احمد آقا علیه رحمه نقل میکند زمانی فردی را به منزل

آورده بودیم که نرده هایی نصب کند که بچه ها نیفتند مرحوم امام علیه رحمه وقتی مطلع می شود

میگوید احمد شیطان همیشه از جاهای کوچک شروع می کند اول میگوید نرده بعد رنگ بعد هم خانه

کوچک است باید بزرگش کنیم البته ما در این مورد(تعمیر خانه) استخاره کرده ایم خوب آمده است .

حال سوال اینست که با توجه به اینکه امکان انجام امور مذکور فراهم است حال با توجه به اینکه ما

درصدد هستیم پایه و اساس زندگی ما بر مبنای درست و رهنمودهای دینی باشد آیا اقدام به آن

صحیح می باشد لازم به ذکر است که خانواده و اطرافیان من از امکانات رفاهی نسبتا خوبی برخوردار

هستند لذا مساله شانیت که در فقه مطرح است در این موارد به چه صورت می باشد. با تشکر

متن پاسخ

علیکم السلام باسمه تعالی همانطور که خودتان مستحضر هستید مواردی که میفرماد از نظر فقهی

حرام نیست. بحث در موضوع اخلاقی آن است و اینکه کاری کنیم که از مقامات سلوکی و روحانی

خود عقب نیفتیم. مسلّم در سیرهی معصومین«علیهمالسلام» در امور دنیا تأکید بر سادگی شده است،

مگر اینکه به بهانهی سادگی زندگی را سخت کنیم و ذهنمان مشغول سختیهایی شود که خود

بهوجود آوردهایم. ولی در هرحال پیامبر خدا«صلّیااللهعلیهوآله» فرمودند: « یَا عَلِیُّ نَجَا المخففون وَ



هَلَکَ الْمُثْقِلُون‏...»؛ یا على سبکباران نجات یابند و سنگین باران هلاک گردند. بهخصوص که جنابعالی

طلبه هستید و از پیامبر خدا«صلّیااللهعلیهوآله» داریم که اگر عالِمی حبّ دنیا داشت او را در علمش

متهمش کنید. معلوم است علم او علم حقیقی نیست. چون مردم از عالمان دین انتظار دارند در نهایت

سادگی زندگی کنند. پیشنهاد میکنم کتاب «شرح حدیث جنود عقل و جهل» از حضرت امام

خمینی«رضوانااللهتعالیعلیه» را مطالعه فرماد. إنشاءاالله نور روایات راهگشاست. مرحوم شهید ثانی

کتاب «منیة المرید» را جهت طلاب علوم دین نوشتهاند که تحت عنوان تعلیم و تربیت اسلامی ترجمه

شده، روایات بسیار ارزشمندی جهت راهنمایی طلاب علوم دینی در آن هست. موفق باشید


